
    جواد محرمي
»فرزند صبح« فيلمي ب�ه كارگرداني 
بهروز افخمي اس�ت كه در س�ال 83 
با محوريت زندگي ام�ام خميني)ره( 
س�اخته ش�د ام�ا پ�س از ي�ك ب�ار 
نماي�ش در جش�نواره فيل�م فجر به 
بايگاني مؤسس�ه تنظيم نش�ر امام و 
انجمن س�ينماي دفاع مق�دس رفت. 
با روي كارآمدن محمدحسين نيرومند بر 
رياست انجمن سينماي دفاع مقدس در 
آبان ماه ۹۵ وي اعلام كرد با بهروز افخمي 
براي به س��رانجام رساندن پروژه پرهزينه 
فرزند صبح با موض��وع زندگاني حضرت 
امام خميني)ره( به توافق رس��يده است 
و بيان كرد: »پس از مدت ه��ا كه از اكران 
فيلم سينمايي »فرزند صبح« در جشنواره 
فيلم فجر مي گذرد و زمينه اكران فيلم به 
دليل مشكلاتي كه داشت فراهم نشد در 
صحبت هايي كه با بهروز افخمي داشتم به 
اين نتيجه رسيديم كه فيلم تدوين مجدد 
شود و موس��يقي و صداگذاري مجدد زير 
نظر ايشان انجام گردد و بتوانيم فيلم را به 
نمايش درآوريم. فيلم اشكالاتي داشت كه 
ان شاءالله با تدوين مجدد و انجام مراحل 

پس توليد مجدد مرتفع مي شود.«
اين درحالي است كه پس از گذشت هفت 
ماه از صحبت ه��اي نيرومن��د همچنان 

وضعيت فيلم به همان شكل سابق است 
و حل مش��كل آن نيازمند يك مديريت 
صحيح در فضاي ش��فاف اس��ت كه گويا 
فعلا خبري از آن نيست تا فيلم بنيانگذار 
جمهوري اسلامي به روي پرده سينماها 
برود. سينماي هر كشوري به طور طبيعي 
همواره تحت تأثير شخصيت هاي سياسي 
تأثيرگذارش فيلم هايي از زواياي مختلف 
توليد مي كند و نمونه بارز آن س��ينماي 
هاليوود اس��ت كه براي جان اف كندي و 
آبراهام لينكل��ن از رئيس جمهوران مهم 
امريكا فيلم هاي پرشمار و بزرگ و كوچكي 
را ساخته كه در تاريخ س��ينماي امريكا 
ماندگار شدند يا ساخت اسطوره سازي هاي 
بس��يار مانند عمر مختار است كه نقش 
جاودانه آن را آنتوني كويين بازي كرد. به 
راستي سينماي ايران با اين همه نهادهاي 
صاحب پول كه صرف س��اخت فيلم هاي 
ريز و درشت مي شود چرا براي بنيانگذار 

كشورش دست به اقدامي نمي زند؟
    جفا به حضرت امام)ره(

بهروز افخمي و محمدرضا ش��رف الدين 
با »فرزند صبح« علاوه ب��ر اينكه بودجه 
بس��ياري را هزينه كردند و دس��ت آخر 
چيزي عايد س��ينما و فرهن��گ نكردند 
ضربه ای به سينماي ايران و حضرت امام 
خميني)ره( وارد كردند، چراكه بسياري 

از فيلمس��ازان را براي نزديك ش��دن به 
اين فضا بي ميل كردند و همه اين اتفاقات 
غم انگيز براي فيلمي كه قرار بود ماندگار 
ش��ود از س��مت مديريت ضعيف مي آيد 
كه هزينه بس��ياري را ب��راي بيت المال 
به دنبال داش��ت. زماني ك��ه فيلم فرزند 
صبح در جش��نواره فيلم فج��ر رونمايي 
شد، مشخص شد كه مش��كلات بيشتر 
از تدوين و موس��يقي اس��ت. افخمي در 
پس توليد آن به خارج از كش��ور رفت و 
اعلام كرد مش��كلات ناشي از كارگرداني 
ضعيف او نب��وده بلكه ناش��ي از تدوين و 
موسيقي اشتباه بوده است اما واقعيت اين 
بود كه فيلم پرهزينه فرزند صبح چه در 
شكل روايت و چه در كارگرداني كه شامل 
باورپذير نبودن شخصيت ها و بازي هاي 
تصنعي مي شد داراي ضعف هاي عديده 
بود و به هيچ وجه تناسبي با هزينه هايي 
كه براي آن ش��ده بود نداش��ت و به طور 
طبيعي در شأن بنيانگذار انقلاب اسلامي 
ساخته نشده بود. البته هنوز هم مي توان 
با يك مديريت درست در انجمن سينماي 
دفاع مقدس براي احي��اي حداقلي اين 
فيلم تلاش كرد و از زياده خواهي عوامل 
تأثيرگذار آن كاس��ت. بهروز افخمي نيز 
مؤسسه تنظيم نشر امام و انجمن سينماي 
دفاع مقدس را نسبت به پروژه فرزند صبح 

مسئول می داند. 
  وعده هايی كه عملی نشد

مديرعام��ل پيش��ين انجمن س��ينماي 
 دف��اع مق��دس باره��ا از تدوي��ن مجدد 
»فرزند صبح« سخن گفته بود كه هيچ كدام 
عملي نشد و يكي از آخرين مصاحبه هاي 
شرف  الدين در خرداد ۹۴ بود كه اعلام كرد: 
»در آخرين مونتاژي كه روي فرزند صبح 
انجام ش��د بهروز افخمي در كنار تدوينگر 
حضور نداشت. اين حق طبيعي كارگردان 
اس��ت كه چنين فيلمي را نپذيرد، چراكه 
بايد از نحوه تدوين فيلم اطلاع داشته باشد 
و اين هم حق طبيعي وي بود كه پيگير  اثري 
باشد كه برايش زحمت هاي زيادي كشيده 
است. اخيراً افخمي با مؤسسه تنظيم نشر 
آثار امام ارتباط برقرار كرده تا فيلم را مجدداً 
خودش مونتاژ كند. با توجه به آن تصاويري 
كه از راش ه��اي موجود فيل��م ديدم، فكر 
مي كنم پ��س از پايان تدوين ش��اهد يك 
اثر س��ينمايي خوب و قابل توجه خواهيم 
بود.« او همچنين گفته بود: »پيرو اين خبر 
من هم به عنوان تهيه كننده اين فيلم بايد 
مناسبات گذشته را بررسي مي كردم برخي 
از موضوعات مربوط به تهيه كننده است كه 
بايد حل و فصل شود. يكي از اين موضوعات 
بدهكاري پروژه به عوامل سازنده اين فيلم 
است كه همواره طي اين مدت شرمنده آنها 
بوده ام. مناسبت هاي حقوقي و قانوني سد 
راه اين فيلم است. بدين معني كه اگر اين 
فيلم را هم دوستان به اتمام برسانند براي 
گرفتن پروانه نمايش ني��از به موافقت من 
دارند و تا زماني كه با عوامل تس��ويه نشود 

مطلقاً موافقت نخواهم كرد.«
شرف الدين چندي بعد از مديرعاملي انجمن 
سينماي دفاع مقدس كنار رفت و وعده هاي 
او درباره به سرانجام رس��اندن پروژه فرزند 
صبح هيچ گاه رنگ واقعيت به خود نگرفت. 
بايد منتظر ماند و ديد كه فيلم فرزند صبح 
در دوره مديريت محمدحسين نيرومند براي 
اكران در سينماهاي كشور آماده مي شود يا 
خير؟ در حال��ي كه انقلاب اس��لامي دهه 
چهارم خود را به پايان مي رس��اند و مي رود 
كه وارد دهه پنجم اين رويداد بزرگ ش��ود 
و با وجود اينكه ادعا مي ش��ود ايران يكي از 
معدود كشورهاي صاحب سينما در جهان 
است و بايد به اين سينما در جهان باليد هنوز 
حتي يك اثر سينمايي درباره بنيانگذار فقيد 

انقلاب اسلامي ساخته نشده است.
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فرزند صبح همچنان بلاتكليف است

 گزارش »جوان« از وعده هاي عملي نشده مسئولان
 يك پروژه سينمايي درباره زندگاني امام خميني)ره(

     معصومه طاهري
بعد از پايان جش��نواره فيلم كن نشريه فيگارو 
گزارشي درباره اين فس��تيوال سينمايي تهيه 
كرد كه نشان دهنده انعكاس سرد و نااميدكننده 
آن در فضاي رس��انه هاي بين المللي بود. بنا بر 
اين گزارش منتقدان نشريه هاي معروفي چون 
نيويورك تايمز، ال پائيس و حتي گاردين درباره 
هفتادمين جشنواره كن از نوع انتخاب برندگان 

و رقابت فيلم ها رضايت نداشتند. 
در برنام��ه» 12روز« ك��ه با حض��ور برخي از 
روزنامه نگاران و منتقدان بين المللي سينمايي 
درباره هفتادمين جشنواره كن برگزارشده بود 
اين رقابت ها و نح��وه دادن جوايز به برندگان 
بيش��تر زير ذره بين ق��رار گرف��ت؛ اينكه چه 
كساني مس��تحق دريافت جايزه هستند؟ به 
نظر مي رسيد با چنين ديدگاه هايي مسئله حل 
و فصل ش��ود كه بعضي فيلم ها ارزش تقدير و 
اهداي جاي��زه ندارند اما با اي��ن وجود نتيجه 
انتخاب برندگان و توزيع جوايز در سال 2017 
رضايتبخش نبود و تعداد بس��يار كمي بودند 
كه از نتيجه آن رضايت داش��تند و خوشحال 

جشنواره را ترك كردند. 
نش��ريه نيويورك تايمز درب��اره فيلم هاي به 
نمايش درآمده جش��نواره كن اينطور نوشت: 
آنچه در خلاصه فيلم هاي جشنواره كن ديده 
شده اس��ت اين را نش��ان مي داد كه انتخاب 
فيلم هاي برنده در اين جشنواره نااميدكننده 
بود. س��طح رقابت ها به وضوح بسيار پايين و 
نازل بودند و دليلش هم ضعف كار نويسندگان 
محترم و فيلمنامه ها بود. ظاهراً چند فيلم را به 
صورت عجله اي براي جشنواره كن آماده كرده 
بودند. ) طولاني بودن و كش��دار شدن برخي 
س��كانس ها در فيلم ها اين ضعف را به خوبي 
نشان مي داد( اين روزنامه امريكايي همچنين 
ابراز پش��يماني كرد از اينكه به جشنواره كن 
رفته اس��ت، چراكه اكثر عناوي��ن فيلم هاي 
شركت داده شده در جشنواره مرتبط با مسائل 
روز و جاري نبودند. تاد مك كارتي منتقد ارشد 
نشريه س��ينمايي هاليوود ريپورتر نيز آورده 
است: من احساس تاسف مي كردم از اينكه در 
فيلم ها ش��روع خوبي وجود نداشت. آن نقطه 
اوج و متعالي كه فيلم را عالي و ديدني مي كند 

امسال نبود. 
برهمين اساس هاليوود در سايت هاي تخصصي 
و مرتبط بااين مس��ئله يك نظرسنجي درباره 
نخل طلايي و اس��كار راه انداي كرده است تا 
از ديدگاه هاي مختلف درب��اره فيلم ها و نحوه 
رقابت ها اطلاع پيدا كند. به نظر مي رسد اين 

ايده خوبي باشد تا بدون توجه به تب جشنواره 
كن بهتر بتوان توفيق فيلم ها را بررسي كرد. 

   جشنواره كن براي فراموشي است
هميش��ه در كنار اس��توديوهاي فيلمسازي 
امريكاي��ي، هالي��وود ريپورتر ب��ه عنوان يك 
بخش انتقادي فعاليت دارد كه با كنايه نوشت: 
»امسال س��الي بود كه جشنواره كن شكست 
خورد.« نويس��نده اي��ن مقاله با بي��ان برخي 
استدلال ها از عدم پيشبرد كن در سال 2017 
سخن مي گويد و اينكه حدود نيمي از فيلم هاي 
هفتادمين جشنواره كن شروع خوبي نداشتند 
يا نقطه اوجي در فيلم ها نبود براي همين فيلم 

خوب و عالي در كن ديده نشد. 
س��پس در ادام��ه مي گوي��د: اغل��ب فيلم ها 
نااميدكننده بودند شايد تنها يكي دو فيلم در 
جشنواره كن اكران شد كه مي توانست ارزش 
حضور در رقابت را داشته باشد. همه هنرمندان 
در كار خ��ود فراز و نش��يب دارند ك��ه به نظر 
مي رسيد بيشترشان بدترين زمان كاري شان 

همين ايام كن بود. 
 نسخه اس��پانيايي نش��ريه ال پائيس هم در 
مطلبي با تيتر»جشنواره كن براي فراموشي 
است« به پيش بيني هاي كوتاه مدت و بي اثر 
بازي ها و  انتقاداتي كه بر جش��نواره كن وارد 
شده اس��ت اش��اره مي كند و اين اوضاع را در 
كارنامه جش��نواره كن، نش��انه ورشكستگي 
و فراموش��ي آن مي داند. نويسنده در بخشي 
از مطلب خود مي آورد: دي��روز من فيلم »تو 
هرگز واقعاً اينجا نبودي« به كارگرداني »لين 
رامس��ي« را ديدم. فيلمي كه ب��ه طور نمونه 
با فريادهاي احمقانه با تفس��يري نفرت انگيز 
همراه بود. يك بازي شبيه لوتو و تازه اين فيلم 
جايزه بهترين فيلمنامه و بهترين بازيگر مرد 
را هم دريافت كرد كه اين روانشناسي مهيج و 
حرفه اي را خوآكين فينكس به عهده داشت. 

نش��ريه گاردي��ن هم متأس��ف ب��ود از اينكه 
فيلم »بي عش��ق« ب��ه كارگردان��ي »اندري 
زياگينتس��ف« موفق به دريافت جايزه نخل 
طلايي نشد. فيلم خوبي كه ارزش برنده شدن 
را داش��ت اما جش��نواره ك��ن در دادن جوايز 
دچار اشتباهات زيادي شد و اين مسئله نشان 
مي دهد جشنواره كن مس��ير درستي را طي 
نمي كن��د. اين وضعيت رقابتي در جش��نواره 
كن حتي از سوي روزنامه ژاپني ژاپن تايمز هم 
مورد انتقاد شديدي قرار گرفت به شكلي كه 
كوچكترين مطلبي درباره كن نداشت و ظاهراً 
هيچ كدام از نشريات ژاپني به آن نپرداختند و 

اخبار و مقالاتي از آن نداشتند. 

بني�اد س�ينمايي فاراب�ي ط�ي نام�ه اي با 
تش�كر از پخش كننده فيلم »رگ خواب« 
اع�لام ك�رد اك�ران »ويلايي ها« ت�ا پايان 
ماه مبارك رمض�ان ادامه خواهد داش�ت. 
در پ��ي تصميم اخير ش��وراي صنفي نمايش 
درباره اكران فيلم ها و اخب��ار و مطالب ضد و 
نقيض درباره ادامه اك��ران فيلم »ويلايي ها« 
بنياد سينمايي فارابي در بيانيه اي اعلام كرد 
اكران اين فيلم همچنان ادامه دارد. متن بيانيه 
بدين شرح است: ماجراي »ويلايي ها« و اكران 
آن، اتفاق تل��خ اين روزهاي س��ينماي ايران 
است. پيش از هر چيز بايد اين نكته را يادآور 
ش��ويم كه بين مديران و همكاران س��ازمان 
سينمايي كسي ترديد ندارد كه احترام اصناف 
س��ينمايي و توانمندی بخ��ش خصوصی در 
صدر اولويت هاس��ت. اما ضروری است نكاتی 
را در اين ب��اب تصريح كرد؛ برق��راري تعادل 
بين »فرهنگ« و »اقتصاد« در سينماي ملي و 
متعالي ايران همواره يكي از دغدغه هاي اصلي 

مديران سينمايی محسوب مي شود. 
تعالي، ارتق��ا و باورمندي ب��ه ارزش ها و فضايل 
انس��اني، بي گم��ان يك��ي از اصيل تري��ن و 
حس��اس ترين وظايف متوليان ام��ور فرهنگي 
در عرصه هنرهاي نمايش��ي است. تمام افتخار 
جمهوري اسلامي توجه ويژه به كرامت انساني 
اس��ت كه تحت هيچ ش��رايطي در اين عرصه، 
گامي پس نخواهد كش��يد، چراكه ب��اور داريم 
كوچك ترين سهل انگاري، خطايي نابخشودني 
در پيش��گاه خداوند متعال و ش��هداي گرانقدر 
اين مرز و بوم خواهد بود. توجه ويژه به فيلم هاي 
فرهنگي، خصوصاً آثاري كه مخاطبان را متوجه 

وجوه پايداري و مقاومت مي سازد و اداي دينی 
به نسلي از ايثارگران را در بر دارد، از اولويت هاي 
اساسي ما محسوب مي ش��ود و بر اساس همين 
اولويت ها بنياد سينمايی فارابی كنار حمايت از 
ساير فيلم ها، در توليد فيلم ارزشمند »ويلايی ها« 

مشاركت 70 درصدی داشته است. 
همچنين با باور به وظايف صنوف و شوراهايي 
كه تأسيس ش��ده اند تا گره از كارها بگشايند، 
معتقديم در گذرگاه ها و تنگناهايي اينچنين 
ضوابط شورای صنفی نمايش و نقش اين شورا 
بسيار مهم و گره گشاست، نه اينكه سينماگران 
خود با رايزني و تعامل ميان خود، راهي براي 
برون رفت از مش��كلات بيابند. خوش��بختانه 
در پي اع��لام قبلي پخش كنن��ده فيلم »رگ 
خواب«، ام��روز ب��ا هماهنگي انجام ش��ده با 
تهيه كننده و پخش كننده اين فيلم سينمايی، 
مج��دداً انصراف از آغ��از اكران فيل��م مذكور 
اعلام ش��د، لذا اك��ران فيل��م »ويلايي ها« تا 
پايان ماه مبارك رمضان ادامه خواهد داشت 
و فرصت بيش��تری برای علاقه مندان به اين 
فيلم فراهم گرديد كه جا دارد از پخش كننده 
فيلم »رگ خواب« كه اين فرص��ت را فراهم 
كرد قدردان��ي كنيم. س��ينماي نجيب ايران 
امروز بيش از هر چيزي نيازمند ديده ش��دن 
آثار در سالن هاي سينماس��ت و توجه نهادها 
و سازمان ها،شخصيت هاي سياسي و فرهنگي 
در حمايت از آثار ارزشمند سينمايي فقط نبايد 
به انتشار بيانيه منتهي شود. مجدداً با تأكيد بر 
جايگاه اصناف سينمايی اميدواريم در شوراي 
صنفی نمايش نگاه حمايت حداكثری از آثار 

فرهنگی و ارزشی در سينما تقويت شود. 

 هفتادمين جشنواره كن 
براي رسانه هاي بين المللي نااميد كننده بود

بنياد سينمايي فارابي اعلام كرد

 اكران »ويلايي ها« 
تا پايان ماه مبارك رمضان ادامه خواهد داشت

88498436سرويس فرهنگي

برخورد جدي شوراي صنفي 
 نمايش با سينما فرهنگ 

به خاطر هنروتجربه
تا اط�لاع ثان�وي حواله اك�ران هي�چ فيلمي 
ب�راي س�ينما فرهنگ ص�ادر نخواهد ش�د.

 شوراي صنفي نمايش كه همواره دوشنبه ها تشكيل 
جلسه مي داد به دليل مصادف ش��دن دوشنبه 1۵ 
خرداد با تعطيلي، جلسه فوق العاده اي را شنبه 1۳ 
خرداد برگزار كرد و در اين جلسه از يك طرف برخورد 
جدي با سينما فرهنگ به خاطر ادامه اكران آثار هنر و 
تجربه را در دستور كار قرار داد و از طرف ديگر درباره 
چگونگي ادامه اكران دو فيلم »ويلايي ها« و »آشوب« 
راهكاري ارائه داد. غلامرضا فرجي، سخنگوي شوراي 
صنفي نمايش با اشاره به تخلف سينما فرهنگ بيان 
كرد: سينما فرهنگ بر خلاف مصوبه شوراي صنفي 
نمايش به نمايش آثار هنر و تجرب��ه ادامه داده و به 
خاطر بي توجهي به هشدارهاي ش��ورا و سه اخطار 
پياپي، تا اطلاع ثانوي هيچ حواله جديدي براي اين 
سينما صادر نخواهد شد ولي چنانچه اين سينما به 
نمايش آثار گروه هنر و تجربه خاتمه دهد، ممنوعيت 

صدور حواله لغو مي شود. 
غلامرضا فرج��ي درباره ادام��ه اكران »آش��وب« و 
»ويلايي ها« گفت: طبق مصوبه هفته قبل ش��وراي 
صنفي نمايش فيلم هاي »زير سقف دودي« و »رگ 
خواب« مي توانند از چهارش��نبه 17 خرداد ماه روي 
پرده بروند و بر اساس توافقات قبلي روزهاي اكران اين 
دو فيلم در ماه مبارك رمضان محاسبه نمي شود. وي 
افزود: در واقع شروع محاسبه كف فروش اين دو فيلم 
از عيد فطر است و چنانچه صاحبان و پخش كننده هاي 
اين دو فيلم تمايل نداشته باشند از امتياز ويژه اي كه 
شورا به مناس��بت ماه مبارك رمضان در نظر گرفته 
اس��تفاده كنند بايد مرات��ب را به ص��ورت كتبي به 
ش��ورا اعلام كنند كه در اين صورت اكران فيلم هاي 
»ويلايي ها« و »آشوب« تا پايان ش��ب هاي احيا در 

سينماهاي سرگروهشان ادامه خواهد داشت. 

نامه بسيج دانشجويي دانشگاه 
امام صادق )ع(  

وزير فرهنگ و ارشاد به جامعه 
آدرس غلط ندهد

ام�ام  دانش�گاه  دانش�جويي  بس�يج 
ص�ادق)ع( در نام�ه اي سرگش�اده ب�ه وزير 
فرهنگ و ارش�اد اس�لامي نس�بت به تلاش 
اميري ب�راي رفع توقي�ف فيلم هاي  صالحي 
مس�ئله دار واكن�ش نش�ان داده اس�ت. 
در نامه اين تشكل دانشجويي آمده است: جناب آقاي 
صالحي اميري، وزير محترم فرهنگ و ارشاد اسلامي، 
اين روزها اخباري از دستور حضرتعالي مبني بر رفع 
توقيف برخي آثار سينمايي به گوش مي رسد. اين 
دستور ش��ما در مرحله نخست يك س��ؤال مهم را 
به ذهن مي آورد. تدبيرمردان را چه ش��ده است كه 
خودشان براي فيلم ها پروانه ساخت صادر مي كنند؛ 
خودشان توقيف مي كنند و بعد خودشان دلسوز هنر 

و هنرمندان مي شوند و به فكر رفع توقيف مي افتند! 
جناب آقاي وزي��ر، آيا معناي تدبي��ر و اميد در امر 
فرهنگ اين است؟ جناب آقاي صالحي اميري، شما 
بهتر از هر فرد ديگري مي دانيد كه مشكل بسياري 
از اين فيلم ها با چند اصلاح جزئي قابل رفع نيست 
و لذا رفع توقيف آنها، نتيجه اي ج��ز دامن زدن به 
#ولنگاري - فرهنگي ندارد. اي كاش باور كنيد كه 
تلاش براي #بازگشت – به - اصلاحات بي ثمر است 
و وزارتخانه شما نمي تواند به اسم آزادي، ارزش هاي 

اخلاقي و ديني جامعه را تضعيف كند. 
در ادامه اين نامه اشاره شده است: آقاي وزير، اي كاش 
در س��ردادن ش��عار آزادي، قدري حريت داشتيد 
و آن گاه فك��ري به حال مظلوميت آثار ارزش��ي در 
سينماي ايران مي كرديد. بي توجهي فراوان همكاران 
شما به فيلم ويلايي ها نشان از وجود يك سياست 
نانوشته در سازمان سينمايي دارد و آن سياست اين 
است كه هر كس فيلمي بسازد كه در آن سرسوزني 
به ارزش هاي ديني توجه شده باشد، بايد از ساختن 
اين فيلم پشيمان شود! آقاي وزير ظاهراً قرار است 
بخش��ي از بار بازي راديكال ش��دن دولت در حوزه 
فرهنگ روي دوش شما باشد، خيرخواهانه به شما 
توصيه مي كنيم كه بازيچ��ه قدرت خواهي ديگران 
نشويد و به جاي دادن آدرس هاي غلط به جامعه به 

فكر بهبود وضعيت فرهنگي جامعه باشيد. 

    ياسين سورميلي
 بار ديگر ماه مبارك رمضان، ماه غفران و 
رحمت الهي از راه رسيد. ماهي كه فلسفه 
وجودي آن تزكيه نفس به وسيله دوري 
از محرم��ات و اثبات بندگ��ي به خداوند 

متعال است. 
در اين نكته شكي نيست كه اين ماه بايد 
زماني در جهت خودسازي و آمادگي براي 
بندگي و عبوديت خداوند باش��د. در اين 
بين آدمي بايد تم��ام امكانات خود را در 

جهت انجام اين مهم به كار گيرد. 
رسانه و تلويزيون هم يكي از اين امكانات 
اس��ت اما به يكب��اره در همين رس��انه 
توليداتي را مشاهده مي كنيم كه گاهي 
در جه��ت عكس عمل ك��رده و حركت 
مي كند. يكي از نمونه هاي اين توليدات 
سريال »شمعدوني« اس��ت كه از اوايل 
ماه مبارك رمضان در حال پخش است. 
به بهانه پخش مجدد اين سريال نگاهي 
كوتاه و گذرا به اين س��ريال خانوادگي 
داريم. سريال ش��معدوني دومين اثر از 
س��ه گانه س��روش صحت در اين چند 
سال اخير است. صحت كه با ساختمان 
پزشكان و ليسانسه ها خودش را در دل 
مخاطبان خود جا كرده باز هم به ساخت 
يك س��ريال در ژانر كمدي- اجتماعي 
روي آورده اس��ت. موضوع اصلي سريال 
شمعدوني روايتي از مشكلات و معضلات 
اجتماعي - عاطفي دو خانواده اي است 
كه ب��ا يكديگر فاميل هس��تند. خانواده 

مظاهري و خانواده سعادتي.
هوشنگ مظاهري پدر خانواده شخصيتي 
حراف و به شدت آرمانگرا با بيان جملات 
درشت و قصار است و مانند انسان هايي كه 
به لحاظ شخصيتي كمبود دارند محبت و 
دوست داشتن را از ديگران گدايي مي كند 
چنانكه در اكثر قسمت هاي سريال براي 
عذرخواهي پيشقدم مي شود اما اغلب با 

بي محلي طرف مقابل مواجه می گردد. 
زهره سعادتي مادر خانواده فردي به ظاهر 
معقول و دلسوز اس��ت كه سعي مي كند 

اكثر غائله ها را ختم به خير كند. 
س��ارا دختر خانواده كه نماد دختر هاي 
امروزي به حس��اب مي آيد به واس��طه 
رد شدن در آزمون پزش��كي مدام مورد 
سرزنش  و تحقير شدن از سوي خانواده 

دايي خود است. سعيد پسر خانواده است 
فردي كاملًا بي خيال و بي اهميت نسبت 
به خانواده و در اكثر مواقع با توهين هاي 
غير مس��تقيم به والدين و بزرگ تر هاي 

خود اين بي تفاوتي را نشان مي دهد. 
عطا سعادتي پدر خانواده سعادتي فردي 
خس��يس و كاملًا مطيع همسرش است 
و حتي س��ابقه زندان هم دارد اما به جرم 
او هيچ اش��اره اي نمي ش��ود و همسرش 
شيرين زني حس��ود، دهن بين و حامي 

تمام قد فرزند بازيگوش خود است. 
اما كاراكتر كوچك داس��تان كه به نظر 
مي رس��د شخصيت اول س��ريال است و 
اكثر اتفاقات حول محور او انجام مي گيرد 
و گويا كارگردان اصرار دارد اتفاقات را از 
زاويه ديد او ببيند ارش��يا نماينده نسل 
دهه 80 در اين سريال معرفي مي شود؛ 
پسر بچه اي بسيار بازيگوش كه به تحريك 
مادرش سخن چيني، جاسوسي و بدگويي 
مي كند و يك��ي از عوامل اصلي درگيري 

بين اين دو خانواده محسوب مي شود. 
اما شخصيت هاي كليشه اي هم در داستان 
وجود دارند كه در بعض��ي مواقع اصلًا به 
حساب آورده نمي ش��وند. زيبا سعادتي 
كه زني مجرد و در حسرت ازدواج به سر 
مي برد و رضا سعادتي پدربزرگ خانواده 
كه علاوه بر پيري و ضعف جسماني هواي 
تجديد فراش به سرش زده و قصد ازدواج 
دارد و همچنين ش��خصيت مهتاب كه 

دوست سارا محسوب مي شود اما به نوعي 
كاملًا اضافي و الصاق ش��ده به سريال به 
نظر مي رسد حضورش در سريال بيانگر 
چيزي نيست و اصلًا معلوم نيست كه در 
اكثر قسمت هاي سريال در خانه اي كه با 
هيچ يك از اعضاي آن نسبت خانوادگي 

ندارد چه مي كند؟!
نكته مهم در اين س��ريال اين است كه 
اركان اصل��ي خان��واده يعن��ي والدين 
جايگاهش��ان به درس��تي تبيين نشده 
اس��ت. به عنوان مث��ال پ��در در هر دو 
خانواده رسالت و وظيفه خودش را انجام 
نمي دهد. فلسفه وجودي پدر اين است 
كه تكيه گاه و مأمني ام��ن براي اعضاي 
خانواده باش��د و در مواقع سختي كمك 
حال آنها باشد اما در اين سريال شخصيت 
پدر كاملاً متزلزل، ترسو و غير قابل اعتماد 
نشان داده مي شود و همينطور پدربزرگ 
خانواده كه بايد مانند يك مرجع و بزرگ 
در بين اعضاي خانواده باش��د خود يك 
سر دعوا شده و در رابطه با بحث ازدواج 
خودش، اعضاي خان��واده را به جان هم 

انداخته است. 
مادر ها هم چندان نم��ره خوبي در اين 
اثر نمي گيرند. در اين اثر مادران يا آنقدر 
مثب��ت و دلس��وز جلوه داده مي ش��وند 
مانند زهره يا آنقدر حسود و ظاهربين و 

خودخواه هستند مانند شيرين. 
احترام به والدين در هيچ جاي س��ريال 

نم��ودي ن��دارد و ك��ودك مح��وري و 
فرزندسالاري در اين سريال به كرات ديده 
مي ش��ود. به عنوان مثال فرزند كوچك 
خانواده ارشيا آنقدر كارهاي زشتي مانند 
س��خن چيني، بدگويي و جاسوس��ي را 
خوب انجام مي دهد و والدي��ن هم از او 
حمايت مي كنند كه به قول معروف روي 

اعصاب مخاطب است. 
از عوام��ل و تهيه كنندگان اي��ن اثر بايد 
پرس��يد كه اين س��ريال بازگو كننده و 
نمايش دهن��ده كدام ويژگ��ي مثبت از 

زندگي ايراني- اسلامي است؟
حتي كدام مشكل و معضل از مشكلات 

يك خانواده ايراني را بيان مي كند؟
اگر به ميزانس��ن س��ريال خ��وب توجه 
كنيم خانه اي با س��بك و معماري غربي 
را مي بينيم كه اهالي اي��ن خانه به طور 
آشكارا مبلغ سبك زندگي غربي و به طور 

خاص سبك زندگي امريكايي هستند. 
وقتي بزرگ ترين مش��كل و مسئله اين 
سريال زير گرفتن يك گربه است ديگر 
چطور مي توان انتظار داش��ت كه اثر در 
جهت ترويج فرهنگ ايراني - اس��لامي 
پيش برود. چرا مديران و متوليان امر به 
سمت ساخت سريال هايي حتي مشابه 
سريال هاي غربي مانند خانه پوشالي اثر 
جسورانه بو ويلمن نمي روند كه دست هاي 
پشت پرده و سياست هاي كثيف كشوري 
مانند امريكا كه مدعي دموكراسي است 
را نش��ان مي دهد يا س��ريال گمشده و 
يا لاس��ت اثر ماندگار اس��تيون ويليامز 
كه جهان را مس��حور خود ك��رده بود تا 
تفكر خود را القا كند و به مردم بفهماند 
كه مدينه فاضله ي��ا اتوپيا همان جزيره 
گمشده با همان افراد است و راه گريزي 
از آن نيست. چرا فيلمسازان كشورمان 
خودشان را به ساخت سريال هايي نازل 
با مضمون اجتماعي محدود كرده اند در 
صورتي كه در انجام همين كار نيز چندان 
موفق نبوده اند. مگر تعهد و وظيفه رسانه 
جز تربيت جامعه و بازگوكننده و نشان 
دهنده مش��كلات يك جامعه و حركت 
در جهت ارائه راه حل براي آنها نيست؟ 
مادامي كه سريال هايي نظير شمعدوني 
س��اخته مي ش��وند نبايد انتظار تربيت 

جامعه توسط رسانه را داشت.

سريال ضدخانواده شمعدونی باز هم از تلويزيون پخش می شود

رژه روي اعصاب مردم

جدايي مديري از »دورهمي« 
ربطي به مسائل سياسي ندارد

در روزهاي گذش�ته اعلام شد تصويربرداري 
»دورهم�ي« به پايان رس�يده  اس�ت و پخش 
آن نيز تا ش�هريور ب�ه اتمام خواهد رس�يد. 
حميد رحيمي نادي، تهيه كننده اين برنامه سينما 
مي گويد هنوز مشخص نيست چه اتفاقي براي اين 
برنامه بيفتد و سازمان صداوسيما تصميم  نهايي را 
در اين باره مي گيرد، اما احتمال اين كه اين برنامه با 
حضور مجري ديگري به جاي مهران مديري روي 
آنتن برود وجود دارد. او همچنين رفتن مديري به 

خاطر حواشي سياسي اخير را به كلي رد كرد.


